

**STATEMENT DELIVERED BY AMBASSADOR CARLOS DE LA MOTA,
PERMANENT REPRESENTATIVE OF THE DOMINICAN REPUBLIC TO
THE ORGANIZATION FOR THE PROHIBITION OF CHEMICAL
WEAPONS, 109TH SESSION OF THE EXECUTIVE COUNCIL.**

Mr. President, Mr. Director General, Madam Deputy Director General, distinguished representatives, delegates,

The delegation of the Dominican Republic greets this plenary session and congratulates Ambassador Thomas Schieb, Germany's Permanent Representative to the OPCW for his election as chair of the Executive Council. We extend our best wishes to you for a successful conduct of these 109 sessions.

We also express our gratitude for the commendable work carried out by His Excellency Ambassador Andrés Terran Parral, Permanent Representative of the Republic of Ecuador to the OPCW and wish him every success in his future duties.

Mr. President,

We take note with interest of the Director General's opening statement, and in this regard, we wish to congratulate him and the Technical Secretariat for their hard work, which provides us with a historic opportunity to eliminate the chemical weapons program in Syria.

In this regard, we value the deployment of the Office for Special Missions and eagerly await its report.

We also commend the Syrian interim authorities for their determination to dismantle all traces of chemical weapons and for working to ensure justice for the victims, as well as for establishing strong international standards to prevent the further use of chemical weapons.

We take note of the Director-General's report on the progress made in this program and the estimated costs of activities to resolve outstanding issues.

Mr. President,

Likewise, the Dominican Government emphasizes the importance of submitting regular reports to the OPCW, which is essential to ensure transparency and effective observance of the Convention. In this regard, the Dominican Republic is up to date in submitting these reports.

Mr. President,

We are all aware that current times present pressing situations of fiscal burdens and domestic budget cuts in many of our countries, while the funding needs for issues of interest to the international community continue to grow.

Therefore, there is an increasing need to make efficient use of resources to achieve the objectives set.

The Dominican Government is committed to the mandate of this organization and to the work to be done to fulfill its purpose.

We therefore thank the Technical Secretariat for the efforts made in presenting the budget proposal for the 2026-2027 biennium, thus allowing Member States to take timely action to consider it.

Likewise, we celebrate the achievements of the Africa program, among which we highlight the CHEMEX Africa exercise.

In this regard, we welcome the call for applications to host the CHEMEX GRULAC program and urge countries from other regions to support this important initiative.

My delegation also emphasizes the importance of considering the gender and geographical representation perspectives in the context of the Convention and the work of the OPCW.

Mr. President, Mr. Director General,

I wish to express the commitment and importance that the Government of the Dominican Republic places on achieving a world free of chemical weapons under any circumstances, by any actor, anywhere.

Therefore, you can count on the collaboration of my country and my own in achieving this noble cause

Thank you very much

INTERVENCIÓN PRONUNCIADA POR EL EMBAJADOR CARLOS DE LA MOTA, REPRESENTANTE PERMANENTE DE REPÚBLICA DOMINICANA ANTE LA ORGANIZACIÓN PARA LA PROHIBICIÓN DE LAS ARMAS QUÍMICAS 109 SESIÓN DEL CONSEJO EJECUTIVO .

Señor presidente, señor director general, señora subdirectora general, distinguidos representantes, delegados.

La delegación de la República Dominicana saluda esta sesión plenaria y felicita al Embajador Thomás Schieb, Representante Permanente de Alemania ante la OPAQ, por su elección como Presidente del Consejo. Le expresamos nuestros mejores deseos para el éxito de esta 109 sesiones . A la vez que agradecemos la encomiable labor realizada por Su excelencia el Embajador Andrés Terán Parral, Representante Permanente de la República de Ecuador ante la OPAQ y le deseamos el mayor éxito en sus próximas funciones.

Señor presidente,

Tomamos nota con interés de la declaración inaugural del director general, pronunciada y en este aspecto, deseamos felicitarle y a la secretaría técnica por la ardua labor desplegada, que nos brinda una oportunidad histórica para la eliminación del programa de armas químicas en Siria.

En este sentido, valoramos el despliegue de la Oficina para las Misiones Especiales y aguardamos con atención su informe.

Así mismo, felicitamos a las autoridades sirias provisionales por su determinación para desmantelar todo vestigio de armas químicas y por hacer lo posible por que se rinda justicia a las víctimas, además de establecer sólidas normas internacionales para evitar que vuelvan a emplearse dichas armas.

Tomamos nota del informe del director general, sobre los avances logrados en este programa y de los costos estimados de las actividades Para resolver las cuestiones pendientes.

Señor presidente,

Asimismo, el Gobierno dominicano resalta la importancia de la presentación periódica de informes ante la OPAQ, lo cual es fundamental para garantizar la transparencia y la observancia efectiva de la Convención. En ese sentido República Dominicana se encuentra al día En la presentación de dichos informes.

Señor presidente,

Todos somos conscientes de que los tiempos actuales, presentan situaciones apremiantes de cargas fiscales y recortes presupuestales a nivel interno en muchos de nuestros países, a la vez que las necesidades de financiación para temas de interés de la comunidad internacional siguen creciendo.

Por lo que se requiere cada vez más, hacer un uso eficiente de los recursos, a sazón de lograr cumplir con los objetivos trazados.

El Gobierno dominicano está comprometido con el mandato de esta organización y con las labores a realizar para cumplir con su propósito, por lo que agradecemos a la secretaría técnica los esfuerzos realizados para presentar la propuesta de presupuesto para el bienio 2026-2027, permitiendo así a los Estados miembros emprender acciones tempestivas para considerar la misma.

Igualmente, celebramos los logros alcanzados en el programa de África, dentro de los cuales destacamos el ejercicio CHEMEX África. En ese sentido, vemos con beneplácito el llamado a postular candidaturas para acoger el programa CHEMEX GRULAC y exhortamos a los países de otra región a apoyar esta importante iniciativa.

Asimismo, mi delegación resalta la importancia de considerar la perspectiva de género y de representación geográfica en el contexto de la Convención y la labor de la OPAQ.

Señor presidente, señor director general,

Deseo expresar el compromiso y la importancia que República Dominicana otorga a evitar el uso de armas químicas en cualquier circunstancia, por parte de cualquier actor, en cualquier lugar.

Por lo que pueden contar desde ya con la colaboración de mi país y el mio propio en la consecución de esta noble causa.

Muchas gracias.